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De openbare commissievergadering wordt geopend om 14.08 uur en voorgezeten door mevrouw Els Van 
Hoof. 
La réunion publique de commission est ouverte à 14 h 08 et présidée par Mme Els Van Hoof. 
 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uit-
sluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
 

01 Vraag van Barbara Creemers aan Caroline Gennez (Ontwikkelingssamenwerking en Grote Steden) 

over "UNICHIR en de hulp in Noord-Kivu" (55036951C) 

01 Question de Barbara Creemers à Caroline Gennez (Coopération au développement et Grandes 

Villes) sur " UNICHIR et l'aide apportée dans le Nord-Kivu" (55036951C) 
 

01.01  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mevrouw de voorzitster, 

mevrouw de minister, sinds 2014 doet de heer Réginald Moreels er 
alles aan om de Beni-regio, in het noordoosten van de Democratische 
Republiek Congo, op de kaart te zetten. Ik sprak hem onlangs nog, hij 
is nu weer aanwezig in Beni om als vrijwilliger gratis chirurgische zorg 
te verlenen.  
 
Het gebied, waar ruim een miljoen mensen leven, is een blinde vlek 
voor internationale hulporganisaties. Dat onrecht knaagt en leidde tot 
de oprichting van UNICHIR en de bouw van het chirurgisch en verlos-
kundig centrum. UNICHIR biedt hoogwaardige chirurgische en verlos-
kundige zorg aan meer dan een miljoen mensen in Beni. Het project 
bestaat uit drie delen: chirurgische en verloskundige kwaliteitszorg, 
een nieuwe medische en chirurgische eenheid op het hoogste niveau 
en een opleidingscentrum voor lokale, jonge chirurgen. 
 
Mevrouw de minister, grote delen van Congo kampen met structurele 
en humanitaire problemen. In Noord-Kivu is de impact van geweldda-
dige rebellengroepen en regionale spanningen op de bevolking enorm. 
In die provincie alleen zijn meer dan 2 miljoen mensen ontheemd. De 
Beni-regio, in Noord-Kivu, was ooit welvarend; nu is het een blinde vlek 
op de wereldkaart, die vooral negatief in het nieuws komt. Ik was ver-
baasd te horen dat Noord-Kivu niet werd opgenomen in het nieuwe 
bilaterale programma en dat UNICHIR niet op financiële steun van de 
Belgische overheid kan rekenen. Daarom heb ik volgende vragen.  
 
Hoe staat u tegenover het UNICHIR-project? Welke rol ziet u voor Bel-
gië in de provincie Noord-Kivu? 
 
Hoe wordt precies beslist welk humanitair project wel of niet in aanmer-
king komt voor eenmalige of structurele financiële steun? Bent u van 
plan om dat project alsnog te steunen? Waarom wel of niet? 

01.01 Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): Le Dr Réginald Moreels a 
fondé le centre UNICHIR à Beni, 
dans l'Est du Congo. Ce centre 
d'expertise propose des soins chi-
rurgicaux et obstétriques de qualité 
à plus d'un million de personnes. 
Le centre est situé dans le Nord-
Kivu, une région qui connaît d'im-
portants problèmes structurels et 
humanitaires et où, de surcroît, 
pratiquement aucune organisation 
d'aide internationale n'est active. 
J'ai donc été surprise d'apprendre 
que le Nord-Kivu n'était pas inclus 
dans le nouveau programme bila-
téral de notre pays avec la RDC et 
que le centre UNICHIR ne pouvait 
pas compter sur le soutien finan-
cier de l’État belge. 
 
Quelle est la position de la ministre 
concernant UNICHIR? Quel rôle 
envisage-t-elle pour la Belgique 
dans la province du Nord-Kivu? 
Comment décide-t-on quel projet 
humanitaire peut bénéficier d'un 
soutien? La ministre a-t-elle encore 
l'intention de soutenir ce projet?  
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01.02 Minister Caroline Gennez: Mevrouw de voorzitster, mevrouw 

Creemers, ik dank u voor uw interessante vraag en voor de appreciatie 
voor het werk van dokter Moreels, sinds jaar en dag een pionier en een 
Belgisch uithangbord van onze internationale solidariteit. Zijn humani-
taire inzet voor de kwetsbaarste bevolkingsgroepen in de regio Beni in 
Noord-Kivu is indrukwekkend. Ik heb hem onlangs ook gesproken. Zijn 
engagement en drive zijn niet veranderd de voorbije twintig jaar. Het 
UNICHIR-project dat hij in de DRC uitvoert, vindt plaats in een van de 
gebieden die de voorbije jaren het zwaarst zijn getroffen door gewa-
pende conflicten.  
 
Het is evenwel inderdaad zo dat Noord-Kivu geen deel uitmaakt van 
de prioritaire regio’s van ons nieuwe bilaterale programma met Congo. 
De reden is het feit dat er focus nodig is. De uitwerking is gebeurd door 
mijn voorganger, de heer Frank Vandenbroucke, uiteraard in overleg 
met het partnerland, de DRC, en met ons uitvoeringsagentschap Ena-
bel. 
 
Er werd toen gekozen voor continuïteit in de geografische aanwezig-
heid van de interventies en voor coherentie en complementariteit met 
de financiering van andere donoren. Dat gebeurde om de duurzaam-
heid van onze resultaten maximaal te garanderen.  
 
De Congolese partner heeft gevraagd om aanwezig te zijn in Zuid-Kivu, 
maar niet in Noord-Kivu. Enabel, ons agentschap voor internationale 
solidariteit dat het bilaterale programma uitvoert, heeft dus niet de mo-
gelijkheid om een subsidiecontract af te sluiten met UNICHIR, omdat 
Noord-Kivu niet in de streek ligt waar ons Belgische programma zal 
worden uitgevoerd.  
 
In Noord-Kivu zijn de noden, zoals u zelf aangehaald hebt, in de eerste 
plaats humanitair. Om directe humanitaire financiering te krijgen van 
België, moet een project aan een aantal wettelijke voorwaarden vol-
doen. Humanitaire actoren moeten immers aantonen dat ze over erva-
ring en expertise op het terrein beschikken. Ze moeten ook een erken-
ning of accreditatie hebben als humanitaire actor. Tot op heden vol-
doen slechts enkele Belgische ngo’s aan de voorwaarden van de wet-
telijke definitie van humanitaire ngo. België heeft wel partnerschappen 
met internationale humanitaire organisaties. Wij dragen ook in de DRC 
jaarlijks bij aan het humanitaire landenfonds OCHA van de Verenigde 
Naties. 
 
Op het vlak van niet-gouvernementele samenwerking financiert onze 
Directie-Generaal Ontwikkelingssamenwerking en Humanitaire Hulp 
(DGD) enkel programma’s van erkende organisaties, dus ngo’s of in-
stitutionele actoren. Die financiering gebeurt voornamelijk via onze vijf-
jarenprogramma’s. Voor de periode 2022-2026 werden die begin 2022 
goedgekeurd. UNICHIR behoort tot nader order niet tot de erkende ac-
toren en kan bijgevolg geen beroep doen op financiering in dat kader.  
 
Om wel toegang te kunnen krijgen tot die financiering zou UNICHIR 
een aanvraag moeten doen tot erkenning. We hebben hen dat ook zo 
aangegeven. Dokter Moreels is immers samen met de CEO van UNI-
CHIR zijn zaak komen bepleiten. We hebben hen dan ook gezegd dat 
ze een aanvraag moeten indienen en hebben hen daartoe ook onder-
steuning geboden. Een andere optie is om de activiteiten van UNICHIR 
te laten opnemen in het programma van een nu al erkende actor. Dat 
is echter tot nader order niet gebeurd. 
 

01.02  Caroline Gennez, ministre: 

L'engagement de longue date du 
Dr Moreels en faveur des plus vul-
nérables dans la région de Beni, au 
Nord-Kivu, est impressionnant. 
Son projet UNICHIR fournit une as-
sistance médicale dans l'une des 
régions les plus touchées, ces der-
nières années, par des conflits ar-
més. 
 
Toutefois, le Nord-Kivu ne figure 
pas parmi les régions prioritaires 
de notre nouveau programme bila-
téral avec le Congo, qui a été éla-
boré par mon prédécesseur, 
M. Vandenbroucke, en concerta-
tion avec le pays partenaire et 
l'agence de développement belge 
Enabel.  
 
Pour maximiser la durabilité de nos 
résultats, le choix a été fait d'assu-
rer la continuité, en termes de pré-
sence géographique, ainsi que la 
cohérence et la complémentarité 
avec le financement d'autres dona-
teurs. Notre partenaire congolais 
ayant demandé une présence dans 
le Sud-Kivu mais pas dans le Nord-
Kivu, Enabel ne peut conclure au-
cun contrat de subventionnement 
avec UNICHIR. 
 
Pour bénéficier d'un financement 
humanitaire direct, un projet doit 
satisfaire à plusieurs conditions lé-
gales. Les acteurs humanitaires 
doivent prouver qu'ils disposent 
d'expérience et d'expertise et ils 
doivent détenir une accréditation 
d'acteur humanitaire. Jusqu'à pré-
sent, seules quelques ONG belges 
répondent à ces conditions. La Bel-
gique a conclu des accords de par-
tenariat avec des organisations hu-
manitaires internationales et nous 
contribuons annuellement au fonds 
humanitaire "pays" du Bureau des 
Nations Unies pour la coordination 
des affaires humanitaires (OCHA). 
 
Sur le plan de la coopération non 
gouvernementale, notre adminis-
tration ne finance que les organisa-
tions agréées, c'est-à-dire des 
ONG ou des acteurs institution-
nels, par le biais de programmes 
quinquennaux. Le programme pour 
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Een laatste mogelijkheid is een eenmalige projectsteun aan UNICHIR. 
Dat zou eventueel kunnen in het kader van het budget voor maat-
schappijopbouw, maar uiteraard zal de beoordeling afhangen van de 
beschikbaarheid van bijkomende middelen en van de kwaliteit van een 
eventueel projectvoorstel. Dokter Moreels en UNICHIR zijn op de 
hoogte van al die mogelijkheden.  
 

la période 2022-2026 a été  
approuvé début 2022. UNICHIR ne 
peut y faire appel étant donné qu'il 
n'est jusqu'à présent pas un acteur 
agréé. Pour avoir accès au finan-
cement, l'organisation devrait intro-
duire une demande d'agrément. 
Nous l'avons fait savoir au docteur 
Moreels. Une autre possibilité con-
siste à inclure les activités d'UNI-
CHIR dans le programme d'un ac-
teur déjà agréé. 
 
Enfin, l'organisation pourrait éven-
tuellement prétendre à une aide 
unique pour projet provenant du 
budget de consolidation de la so-
ciété. L'octroi dépendra bien sûr 
des moyens disponibles et de la 
qualité de la proposition de projet 
qui sera introduite.  
 

01.03  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mevrouw de minister, als 

burger wil ik natuurlijk ook dat het geld zo objectief mogelijk wordt be-
steed. Ik begrijp dat er erkenningen en aanvragen voor nodig zijn, dus 
bekijk wat ik ga zeggen zeker niet als kritiek. Ik vind het gewoon jam-
mer dat iemand als dokter Moreels, die zo bevlogen is en de regio zo 
goed kent, met zoveel capaciteiten en talent, zich moet bezighouden 
met administratieve dossiers om zijn werk daar te kunnen uitvoeren. 
Hij zal in eer en geweten wel beslissen wat hij daarmee doet, maar wij 
hebben het wel gehad over de aanvragen en de vijfjarenprogramma’s. 
Hij vertelde dat in de periode waarin de dossiers moeten worden inge-
stuurd, bijna niemand bereikbaar is bij de ngo’s, want zij zijn allemaal 
gestresseerd omdat de programma’s binnen moeten. Naar zijn gevoel 
zijn de administratie en de dossierlast heel erg zwaar aan het worden. 
Verschillende fulltimers zijn enkel bezig met de administratieve planlast 
van de dossiers, terwijl zij hun talenten ook echt op het terrein zouden 
kunnen inzetten.  
 
Ik heb daar geen magische oplossing of een toverstokje voor, maar als 
iemand die met de voeten op het terrein staat en ook aan de beleids-
kant heeft gestaan, zo’n opmerking maakt, dan moeten we die ter harte 
nemen en overwegen of we a priori op basis van vertrouwen kunnen 
werken en a posteriori controleren. Als uit de controle blijkt dat het niet 
voldoende is, moet er worden bijgestuurd, maar misschien kunnen we 
er wel van uitgaan dat de meeste mensen deugen en dat we a priori 
kunnen vertrouwen in het dossier en het werk van de mensen die zich 
inzetten in zo’n gevaarlijke regio als Noord-Kivu en daar levens redden. 
Ik dank u alvast om dat op te volgen.  
 

01.03  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): Je comprends que des 
agréments et des demandes soient 
nécessaires pour garantir l'affecta-
tion des fonds selon des para-
mètres objectifs. Je déplore toute-
fois qu'un homme passionné et ex-
pert, comme le Dr Moreels, doive 
s'occuper de dossiers administra-
tifs pour pouvoir poursuivre son tra-
vail. Il m'a raconté qu'au cours de 
la période d'envoi des dossiers, 
presque personne n'était joignable 
au sein des ONG parce que tout le 
monde était occupé à préparer les 
dossiers. Il est tout de même re-
grettable que plusieurs collabora-
teurs doivent se charger de l'admi-
nistration à temps plein, alors qu'ils 
pourraient également déployer 
leurs talents sur le terrain. 
 
Ne pourrions-nous pas partir du 
principe que la plupart des per-
sonnes sont correctes, surtout si 
elles peuvent sauver des vies dans 
une région aussi dangereuse que 
le Nord-Kivu? Ne pouvons-nous 
pas leur accorder la confiance a 
priori, puis contrôler et éventuelle-
ment rectifier leurs actions a poste-
riori?  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitster: De heer Ben Achour is nog in een andere vergadering. Vraag nr. 55037353C van mevrouw 
Depoorter wordt op haar verzoek uitgesteld. 
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02 Vraag van Goedele Liekens aan Caroline Gennez (Ontwikkelingssamenwerking en Grote Steden) 

over "Het gebrek aan consensus in de VN-Commissie Bevolking en Ontwikkeling (CPD)" (55037226C) 

02 Question de Goedele Liekens à Caroline Gennez (Coopération au développement et Grandes Villes) 

sur "Le manque d'accord à la Commission (ONU) de la population et du développement (CPD)" 
(55037226C) 
 

02.01  Goedele Liekens (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, ik ver-

wijs naar mijn schriftelijk ingediende vraag. 
 
Mevrouw de minister, de Commissie voor Bevolking en Ontwikkeling 
(CPD) ziet toe op de uitvoering van de wereldwijde afspraken over be-
volking en ontwikkeling die in 1994 zijn overeengekomen in het Caïro-
actieprogramma van de internationale conferentie over bevolking en 
ontwikkeling (ICPD). 
 
Tijdens de zitting van dit jaar boog de CPD zich over het thema 'Bevol-
king, onderwijs en duurzame ontwikkeling', met inbegrip van de toe-
gang van vrouwen en meisjes tot onderwijs en relationele voorlichting. 
De definitieve resolutietekst van het voorzitterschap was zorgvuldig en 
evenwichtig opgesteld, alle delegaties konden zich hierin vinden. Toch 
is de Commissie er niet in geslaagd om een consensus te bereiken. 
De reden: enkele lidstaten wilden geen overeengekomen taal over sek-
suele voorlichting uit het ICPD-actieprogramma van 1994 opnemen.  
Het niet aannemen van deze resolutie heeft cruciale gevolgen op het 
onderwijs wereldwijd. De tijd tikt. Eén op de vier kinderen gaat immers 
nog steeds niet naar school. Hierdoor ondervinden kinderen en jonge-
ren maatschappelijke gender-gerelateerde belemmeringen bij de toe-
gang tot onderwijs, waaronder seksuele voorlichting. Dat maakt hen 
kwetsbaar voor seksuele dwang, seksueel overdraagbare aandoenin-
gen en ongewenste zwangerschap.  
Mijn vragen aan u mevrouw de minister: 
Hoe zijn de debatten verlopen tijdens deze zitting van het CPD? 
Welke lidstaten wilden geen overeengekomen taal over seksuele voor-
lichting uit het ICPD-programma opnemen? 
Welk standpunt heeft ons land tijdens de zitting ingenomen?  
Welke inspanningen zal België leveren opdat het CPD tijdens een vol-
gende conferentie tot een noodzakelijke consensus zal komen? 
 

02.01 Goedele Liekens (Open 

Vld): La Commission de la Popula-
tion et du Développement (CPD) 
veille à la mise en œuvre des ac-
cords mondiaux relatifs à la popu-
lation et au développement conclus 
en 1994 lors de la Conférence in-
ternationale sur la population et le 
développement (CIPD). 
 
Comment les débats se sont-ils dé-
roulés durant la session 2023? 
Quels États membres n'ont-ils pas 
voulu adopter la terminologie con-
venue en 1994 dans le cadre du 
programme de la CIPD en ce qui 
concerne l'éducation sexuelle? 
Quel point de vue la Belgique 
a-t-elle adopté? Quels efforts la 
Belgique fournira-t-elle pour qu'on 
arrive à un consensus indispen-
sable lors d'une prochaine confé-
rence?  
 

02.02 Minister Caroline Gennez: Mevrouw Liekens, de besprekingen 

over de ontwerpresolutie van de VN-commissie Bevolking en Ontwik-
keling vonden dit jaar plaats in een moeilijke en gespannen context, 
zoals u terecht zegt. De vorige jaren vonden die onderhandelingen al-
tijd plaats in de week voorafgaand aan de CPD-sessie. Dit jaar werden 
de onderhandelingen, die midden maart 2023 van start gingen, we-
gens gebrek aan consensus over bepaalde paragrafen in de tekst, ver-
lengd tot de week van de nationale verklaringen, interactieve panels 
en nevenevenementen over de belangrijke thema’s bevolking, onder-
wijs en duurzame ontwikkeling. 
 
Wat is daar precies gebeurd? Een groep van 22 lidstaten maakte be-
zwaar tegen de versie van de ontwerpresolutie die de voorzitter aan 
het begin van de CPD had voorgesteld. Volgens die 22 landen werd er 
"onvoldoende rekening gehouden met tekstsuggesties en het gebruik 
van bepaalde gevoelige woorden".  
 
Die lidstaten doorbraken daarom op woensdag 12 april de stilteproce-
dure. Waarop hadden die meningsverschillen betrekking? Het ging om 
de paragrafen over de cruciale rol van het gezin, the prior right of par-
ents to choose the kind of education that shall be given to their children 

02.02  Caroline Gennez, ministre: 

Les discussions de cette année se 
sont déroulées dans un contexte 
difficile et tendu. Un groupe de 
22 États membres, dont certains 
de nos pays partenaires comme le 
Sénégal, le Mali, la RDC et l'Ou-
ganda, s'est opposé à la version du 
projet de résolution proposée par le 
président au début de la CPD, esti-
mant qu'elle ne tenait pas suffisam-
ment compte des suggestions de 
texte et de l'utilisation de certains 
mots sensibles. Il s'agissait des pa-
ragraphes sur le rôle crucial de la 
famille. Je cite: "The prior right of 
parents to choose the kind of edu-
cation that shall be given to their 
children and comprehensive edu-
cation on human sexuality". 
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and comprehensive education on human sexuality. De landen die pro-
test aantekenden zijn onder andere Egypte dat de Afrikaanse groep 
leidt en actief gesteund door Iran, Rusland, het Vaticaan, Jemen, Syrië, 
Irak, maar ook door een aantal van onze partnerlanden zoals Senegal, 
Mali, de DRC en Oeganda. 
 
Ik ken uw passie, die ik ook deel, voor het belang van vrouwen- en 
meisjesrechten en uw focus op seksuele gezondheid en rechten. We 
zien hier dat mensenrechten, in dit geval vrouwenrechten, wereldwijd 
onder druk staan, mevrouw Liekens. 
 
België maakt deel uit van een andere groep gelijkgestemde landen, 
met onder andere Nederland, Noorwegen, het Verenigd Koninkrijk, 
Frankrijk, Finland, Canada, Denemarken, Australië, Spanje, Duitsland, 
die pleiten en onderhandelen voor de blijvende opname van progres-
sieve taal omtrent seksuele rechten en gezondheid in de aan te nemen 
resolutie. 
 
In de zitting van dit jaar ging het erom de minimale doelstelling van de 
in 2014 overeengekomen paragraaf over seksuele opvoeding min-
stens te behouden. Dat betreft comprehensive sexuality education. 
 
De voorzitter van de vergadering, bijgestaan door de cofacilitatoren, 
stelde op 13 april 2023 heel laat ’s avonds een nieuwe resolutietekst 
voor die de EU-lidstaten en een aantal andere gelijkgezinde landen 
zoals Australië en Canada, als evenwichtig evalueerden. 
 
De dag erna is die tekst evenwel ingetrokken zonder goedkeuring van 
een slotdocument. De reden is uiteraard dat men niet achteruit wil gaan 
of een afgezwakte tekst wil goedkeuren. We vinden het ontbreken van 
een consensus ontzettend betreurenswaardig, maar een slechte reso-
lutie aannemen, waarbij de resultaten van vorige vergaderingen niet 
eens in stand zou worden gehouden of zouden worden ondermijnd, 
was uiteraard geen optie. 
 
Interessant om weten, is het volgende. België onderhandelt niet recht-
streeks op die conferentie van de Commissie voor Bevolking en Ont-
wikkeling (CPD). Het zijn de vertegenwoordigers van de lidstaten van 
de Europese Unie – voor deze vergadering Nederland en Spanje – die 
in New York hebben onderhandeld in naam van de Europese Unie. Wij 
hebben opmerkingen gegeven op de resolutie die de EU-delegatie ver-
volgens naar voren heeft gebracht op de onderhandelingstafel. Er werd 
altijd naar een consensueel en geharmoniseerd standpunt gestreefd, 
dat samen met andere gelijkgestemde lidstaten ook werd verdedigd. 
 
Tijdens de slotvergadering van de CPD, waar België wel vertegen-
woordigd is, namen we het woord om dat standpunt te verdedigen en 
onze steun te betuigen aan de initieel door de voorzitter voorgestelde 
tekst. 
 
In de aanloop naar een volgende CPD zal België op voorhand nog 
meer outreachen, zeker bij de vier partnerlanden die de stilteprocedure 
verbroken hebben, om hen ervan te overtuigen de resolutie alsnog te 
steunen. Onze administratie is onmiddellijk in overleg gegaan met de 
gelijkgezinde staten en de VN-partnerorganisaties van België zoals het 
Bevolkingsfonds van de Verenigde Naties (UNFPA), UN Women en 
United Nations Development Programme (UNDP) om het probleem op 
de tafel te houden. 
 
We blijven streven naar het veiligstellen van een ambitieus, sterk en 

Nous constatons que les droits hu-
mains, dans ce cas-ci les droits de 
la femme, sont remis en cause 
dans le monde entier. 
 
La Belgique fait partie d'un groupe 
de pays affinitaires qui plaident 
pour le maintien d'un langage pro-
gressiste sur les droits sexuels et la 
santé dans la résolution qui doit 
être adoptée.  
 
La réunion organisée cette année 
visait à au moins maintenir l'objectif 
minimal prévu dans le paragraphe 
convenu en 2014 sur l'éducation 
sexuelle. Il s'agit de l'éducation 
sexuelle complète. L'absence de 
consensus est regrettable, mais 
l'adoption d'une résolution modifiée 
et imparfaite ne constituait pas une 
option. L'UE a été unanime. Au 
cours de la réunion de clôture, la 
Belgique a apporté son soutien au 
texte présenté initialement par le 
président. 
 
À l'approche d'une prochaine réu-
nion de la Commission de la popu-
lation et du développement (CPD), 
la Belgique intensifiera encore le 
travail de sensibilisation préalable, 
et ce certainement auprès des 
quatre pays partenaires qui ont in-
terrompu la procédure d'approba-
tion tacite, pour les convaincre de 
soutenir malgré tout la résolution. 
Notre administration s'est immé-
diatement concertée avec les États 
partageant les mêmes vues ainsi 
qu'avec les organisations parte-
naires de la Belgique au sein de 
l'ONU afin de maintenir cette ques-
tion à l'ordre du jour.  
 
Nous poursuivrons nos efforts pour 
ancrer dans l'usage un langage 
ambitieux, fort et progressiste lors-
qu'il s'agit des droits humains, du 
droit à l'enseignement et aux soins 
de santé, de l'accès universel aux 
droits en matière de santé sexuelle 
et reproductive et de l'éducation 
sexuelle globale (comprehensive 
sexuality education).  
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progressief taalgebruik als het gaat om mensenrechten, het recht op 
onderwijs en op gezondheidszorg, de universele toegang tot seksuele 
en reproductieve gezondheid en rechten en uiteraard ook comprehen-
sive sexuality education. 
 

02.03  Goedele Liekens (Open Vld): Mevrouw de minister, ik heb iets 

niet goed begrepen. Was er binnen de EU-delegatie wel consensus, of 
was er binnen de EU-delegatie een probleem met het sensitief taalge-
bruik, wat naar ik heb begrepen vooral over ‘gender’ ging? 
 

 

02.04 Minister Caroline Gennez: In dezen was er consensus. Op som-

mige andere fora is er binnen de EU niet altijd consensus over ‘gender’ 
en zijn er een aantal lidstaten, om Polen en Hongarije niet bij naam te 
noemen, die zich verzetten tegen dat taalgebruik. In dezen heb ik geen 
weet van afvalligen, zal ik maar zeggen, in de EU-delegatie. 
 

 

02.05  Goedele Liekens (Open Vld): Dank u voor uw antwoord. 

 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Goedele Liekens aan Caroline Gennez (Ontwikkelingssamenwerking en Grote Steden) 

over "Het toenemende geweld van de taliban ten aanzien van vrouwen" (55037228C) 

03 Question de Goedele Liekens à Caroline Gennez (Coopération au développement et Grandes Villes) 

sur "La violence croissante des talibans à l'encontre des femmes" (55037228C) 
 

03.01  Goedele Liekens (Open Vld): Mevrouw de minister, de situatie 

van meisjes in Afghanistan is genoegzaam bekend; we hoeven er maar 
de rapporten van Amnesty International op na te lezen. Ik verwijs naar 
de schriftelijke versie van mijn vraag. 
 
Mevrouw de minister, sinds de Taliban in 2021 de macht overnamen 
in Afghanistan, is het land in permanente crisismodus. Politiek, sociaal-
economisch én humanitair. De mensenrechtensituatie is op twee jaar 
tijd dramatisch verslechterd, en vrouwen en meisjes betalen de groot-
ste prijs. Toen begin dit jaar de Taliban beslisten dat vrouwelijke hulp-
verleners niet meer mochten werken, hebben een heel aantal hulpor-
ganisaties de werkzaamheden stopgezet. Nochtans is de nood aan in-
ternationale noodhulp groter dan ooit. 
 
Amnesty International publiceerde een rapport in maart 2023 dat de 
gruweldaden van de Taliban uit de doeken doet. Het verdict is duidelijk: 
Afghaanse meisjes en vrouwen zijn het slachtoffer van levensingrij-
pende onderdrukkingen en folteringen, die gekwalificeerd kunnen wor-
den als een misdaad tegen de mensheid en vervolging op basis van 
geslacht. 
 
Naast draconische restricties in het onderwijs, op de arbeidsmarkt en 
in het dagelijkse leven, zijn vrouwen in Afghanistan het slachtoffer van 
opsluiting, gedwongen verdwijning en foltering. Zo werd een vrouw in 
een Afghaanse gevangenis gescheiden van haar baby, in een aparte, 
donkere cel zonder de mogelijkheid om borstvoeding te geven. Ook 
lijfstraffen, zoals slagen met waterslangen en elektrocuties, zijn veel-
gebruikte folteringen om vrouwen tot bekentenissen te dwingen. 
 
De situatie is afgrijselijk en escaleert gevaarlijk, zo stelt het rapport van 
Amnesty International. Meisjes en vrouwen in Afghanistan worden sys-
tematisch geviseerd en onderdrukt, de nood om internationaal op te 
treden dringt zich meer dan ooit op. 
 

03.01  Goedele Liekens (Open 

Vld): Depuis le retour au pouvoir 
des talibans en 2021, la situation 
des femmes et des filles s'est gra-
vement détériorée. Étant donné 
que les femmes secouristes ne 
sont plus autorisées à y travailler, 
de nombreuses organisations ont 
cessé leurs activités dans ce pays. 
Le rapport d'Amnesty International 
publié en mars 2023 est accablant. 
Les filles et les femmes sont systé-
matiquement visées et opprimées. 
Elles sont torturées et disparais-
sent. 
 
Quelles organisations belges sont 
toujours actives en Afghanistan? 
Quelles sont les démarches entre-
prises à l'échelon international 
pour apporter de l'aide et mettre fin 
à l'oppression? Que fait la Belgique 
pour protéger les droits des 
femmes en Afghanistan?  
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Mijn vragen aan u mevrouw de minister: 
Heeft u kennisgenomen van dit nieuwe alarmerende rapport van Am-
nesty International? 
Welke hulporganisaties die België steunt zijn nog actief in Afghanis-
tan? Graag een overzicht. 
Welke maatregelen worden er op internationaal niveau ondernomen 
om deze onderdrukking te stoppen en hulp te bieden? 
Welke inspanningen levert België om de vrouwenrechten in Afghanis-
tan te beschermen? 
Via welke diplomatieke kanalen volgt u deze situatie op? 
 

03.02 Minister Caroline Gennez: Mevrouw Liekens, dit is een heel be-

langrijk thema. Toen ik net de eed had afgelegd als minister van Ont-
wikkelingssamenwerking, was het eerste dossier op mijn bord de ban 
van Afghaanse vrouwen en meisjes in het onderwijs en op de arbeids-
markt bij de humanitaire organisaties. Dat was tussen kerst en nieuw-
jaar en de verontwaardiging was algemeen. 
 
Het is heel moeilijk door te dringen tot het regime van de taliban. De 
onderdrukking van Afghaanse vrouwen en meisjes is algemeen be-
kend en gedocumenteerd, onder andere in het rapport van Amnesty 
International. Dat rapport toont aan hoe de taliban vrouwen en meisjes 
opnieuw volledig uit de maatschappij proberen te wissen. Het meest 
recente rapport van VN Special Rapporteur Richard Bennett bevestigt 
bovendien dat de aanval op de rechten van vrouwen en meisjes ner-
gens ter wereld zo wijdverspreid systematisch en alomvattend is als in 
Afghanistan. Het is echt ideologisch. Bennett heeft volgens mij een 
goede suggestie gedaan. Hij wil namelijk onderzoeken of genderapart-
heid zoals uitgeoefend door het talibanregime, als een misdrijf tegen 
de menselijkheid kan worden beschouwd. 
 
België streeft ernaar om de situatie hoog op de internationale agenda 
te houden. We hebben daarvoor al verschillende initiatieven genomen, 
zowel bilateraal met andere landen in de Europese Unie als op de re-
levante multilaterale fora. Zo heeft ons land sinds de machtsovername 
door de taliban de creatie en de verlenging van het mandaat van de 
VN Special Rapporteur inzake de mensenrechtensituatie heel actief 
gepromoot en ondersteund. In de VN-Veiligheidsraad werd in april re-
solutie 2681 aangenomen, die de ban voor vrouwen om te werken bij 
VN-organisaties duidelijk veroordeelt. 
 
België steunt en moedigt ten volle de inspanningen van de VN aan ten 
opzichte van die autoriteit de facto, de taliban, met het oog op de on-
middellijke intrekking van de maatregel en een concrete monitoring op 
het terrein ervan. We hebben al op verschillende fora van de VN-orga-
nisaties opgeroepen tot een gecoördineerde aanpak door de VN en al 
hun agentschappen. 
 
Om die prioriteiten kracht bij te zetten, financiert de FOD Buitenlandse 
Zaken, onder meer UN Women, het Women’s Peace and Humanitarian 
Fund, het Protection Center for Women’s Rights Defenders in Afgha-
nistan, en het Insitute of War and Peace Studies, specifiek ter onder-
steuning van vrouwenorganisaties, vrouwenrechten en vrouwelijke 
mensenrechtenverdedigers in het land. 
 
Wat onze bijdrage aan internationale solidariteit betreft, wordt meer 
dan 60 % van onze humanitaire financiering op een niet geoormerkte 
manier verdeeld over de flexibele funding en de core funding van de 
VN. Dat laat toe om humanitaire uitdagingen snel aan te pakken en 
snel te reageren op plotse of vergeten crisissen. Zo droegen we,  

03.02 Caroline Gennez, ministre: 

Il est très difficile de pénétrer le ré-
gime taliban. L'oppression des 
femmes et des jeunes filles est 
bien documentée, en partie grâce 
au rapport d'Amnesty International. 
Le rapport récent du rapporteur 
spécial des Nations Unies, Richard 
Bennett, confirme que l'atteinte aux 
droits des femmes n'est nulle part 
aussi systématique et globale 
qu'en Afghanistan. M. Bennett sou-
haite qu'une enquête soit menée 
pour déterminer si l'apartheid des 
genres du régime taliban peut être 
considéré comme un crime contre 
l'humanité.  
 
La Belgique souhaite que la situa-
tion reste une priorité de l'agenda 
international. Après la prise de 
pouvoir des talibans, nous avons 
activement promu la prolongation 
du mandat du rapporteur spécial 
sur la situation des droits humains. 
En avril, le Conseil de sécurité des 
Nations Unies a adopté la résolu-
tion 2681 condamnant l'interdiction 
faite aux femmes de travailler. 
Nous avons déjà plaidé dans di-
vers forums de l'ONU en faveur 
d'une approche coordonnée de 
l'ONU et des agences de l'ONU.  
 
Le SPF Affaires étrangères finance 
plusieurs organisations de l'ONU 
qui soutiennent les organisations 
de femmes, les droits des femmes 
et les femmes défenseures des 
droits de l'homme en Afghanistan. 
Plus de 60 % de notre financement 
humanitaire sont répartis sans af-
fectation particulière entre le finan-
cement flexible et le financement 
de base de l'ONU. Nous avons 
contribué à hauteur de 2 millions 
d'euros en 2021 et donné encore 
3 millions d'euros en 2022 au 
Fonds humanitaire afghan, un 
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specifiek voor Afghanistan, bij aan het Afghan Humanitarian Fund, een 
flexibel landenfonds dat zich uitsluitend concentreert op acties in Af-
ghanistan. Wij steunden dat fonds in 2021 voor 2 miljoen euro, in 2022 
hebben we een bijkomend bedrag van 3 miljoen euro geïnvesteerd. 
 
Daarnaast dragen we ook nog bij aan de algemene middelen van or-
ganisaties zoals OCHA, UNHCR, WFP, ICRC en globale humanitaire 
fondsen zoals het CERF van OCHA, ook actief in Afghanistan. 
 
De VN, de Rode Kruisbeweging en internationale ngo’s, alsook de Eu-
ropese Unie blijven aanwezig in Afghanistan. Zij blijven hun werk zo 
goed als mogelijk voortzetten. Voor vele organisaties op het terrein is 
de situatie extreem moeilijk. Men blijft onderhandelen op lokaal, soms 
provinciaal niveau, dus niet centraal met de taliban of de autoriteiten 
de facto, om toch te kunnen blijven werken met vrouwelijke hulpverle-
ners. 
 
Voor België is het belangrijk dat de humanitaire hulp de humanitaire 
principes van neutraliteit en onpartijdigheid respecteert. Ik zal dat altijd 
blijven bepleiten. Dat moet ook kunnen gebeuren in Afghanistan of in 
rurale gebieden waar men meisjes en vrouwen minder gemakkelijk kan 
bereiken. Er moet ook vrouwelijk personeel aanwezig blijven en de or-
ganisaties moeten erop toezien dat vrouwelijk personeel niet wordt ver-
vangen door mannelijk personeel. De VN volgen die principiële aan-
pak. Zelfs als meisjes of vrouwen niet op hun werkplek mochten wer-
ken, zijn de VN hen blijven doorbetalen en konden ze thuiswerken. Hun 
hulp op het terrein blijft broodnodig en Afghanistan wordt getroffen door 
een van de grootste humanitaire crisissen ter wereld. 
 
Er wordt momenteel onderzocht of er nieuwe financiering voor dit jaar 
in het kader van de humanitaire projectfinanciering kan worden toege-
zegd.  
 
Een aantal vragen die u me stelde, slaan op bevoegdheden van minis-
ter Lahbib. Ik heb alvast in het kader van mijn bevoegdheden verschil-
lende acties ondernomen om het onderwerp op de internationale 
agenda te houden. Op de meest recente Europese Raad over Ontwik-
kelingssamenwerking, die op 4 mei in Brussel plaatsvond, is het on-
derwerp besproken op onze expliciete vraag en die van Nederland en 
Luxemburg. Ook tijdens de UN Women Top Funding Partner Round-
table, die we samen met Executive Director of UN Women Sima Ba-
hous in Brussel hebben gehost, hebben we het thema besproken, met 
als zeer duidelijke boodschap dat niets doen geen optie is. We laten 
de vrouwen en meisjes in Afghanistan niet in de steek en blijven op-
roepen en ageren om hun rechten te respecteren en de ban volledig 
terug te draaien. 
 

fonds flexible de type "pays". 
 
L'ONU, la Croix-Rouge, les ONG 
internationales et l'UE restent pré-
sentes en Afghanistan. Elles pour-
suivent leur travail au mieux dans 
des conditions extrêmement diffi-
ciles. Les négociations pour pou-
voir continuer à travailler avec les 
travailleuses humanitaires sont 
menées au niveau local ou provin-
cial, pas au niveau central avec les 
talibans.  
 
Nous estimons qu'il est important 
que l'aide humanitaire respecte les 
principes humanitaires de neutra-
lité et d'impartialité. Il faut que du 
personnel féminin reste présent. 
Les organisations doivent veiller à 
ce que les femmes ne soient pas 
remplacées par du personnel mas-
culin. L'ONU se conforme à cette 
approche de principe. Si les 
femmes ne peuvent pas travailler 
sur leur lieu de travail, l'ONU les 
paye pour continuer à travailler de-
puis chez elles. 
 
L'aide reste indispensable. Nous 
sommes en train d'évaluer si nous 
pouvons accorder un nouveau fi-
nancement pour cette année dans 
le cadre du financement de projets 
humanitaires. 
 
Je m'efforce de maintenir cette si-
tuation à l'ordre du jour. Lors du 
Conseil européen du 4 mai consa-
cré à la coopération au développe-
ment, ce sujet a été abordé à la de-
mande expresse des pays du Be-
nelux. Ce thème a également fait 
l'objet de discussions lors de la 
table ronde des principaux dona-
teurs gouvernementaux d'ONU 
Femmes. Nous n'abandonnerons 
pas les filles et les femmes 
afghanes à leur sort.  
 

03.03  Goedele Liekens (Open Vld): Ik ben blij met uw verklaring dat 

niets doen geen optie is; ik deel die mening. We kunnen wel oproepen 
om de ban tegen meisjes en vrouwen op te heffen, maar het talibanre-
gime heeft al bewezen heel onbetrouwbaar te zijn. We hebben gezien 
waarop de belofte aan de meisjes en de vrouwen dat alles goed zou 
komen, is uitgedraaid. Het lijkt me zeer moeilijk om met de taliban sa-
men te werken. 
 
Ik wil toch ook verduidelijken dat de problemen niet beperkt blijven tot 
vrouwen en meisjes, aan wie rechten worden ontzegd. De hele  

03.03  Goedele Liekens (Open 

Vld): L'inaction n'est en effet pas 
une option. Nous pouvons deman-
der la levée des interdictions impo-
sées aux femmes, mais les tali-
bans sont notoirement peu fiables. 
Toute la société afghane a été bou-
leversée. Le fait que les femmes et 
les jeunes filles ne peuvent pas 
participer à la société entraîne des 
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maatschappij is er ontwricht. De meisjes krijgen geen onderwijs en 
kunnen niet deelnemen aan de maatschappij. Daar zijn ook economi-
sche gevolgen aan verbonden, terwijl de situatie van het land al dra-
matisch is. De beste elementen in de gezondheidszorg en het onder-
wijs waren de vrouwen en de meisjes. Het hele systeem stort in. In die 
context is het moeilijk om steun te blijven verlenen. Niets doen, is geen 
optie; wij zullen het dossier blijven volgen. 
 

conséquences économiques. Tout 
le système est en train de s'écrou-
ler.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Goedele Liekens aan Caroline Gennez (Ontwikkelingssamenwerking en Grote Steden) 

over "Gendergerelateerd geweld en de hoge mate van straffeloosheid voor seksuele misdrijven in 
Guinee" (55037380C) 

04 Question de Goedele Liekens à Caroline Gennez (Coopération au développement et Grandes Villes) 

sur "Les violences liées au genre et le haut degré d'impunité pour les délits sexuels en Guinée 
Conakry" (55037380C) 
 

04.01  Goedele Liekens (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, ook hier 

verwijs ik naar mijn schriftelijk ingediende vraag. 
 
Mevrouw de minister, in september 2009 vond in de Guinee 'Bloody 
Monday' plaats: een reeks van moorden en aanrandingen tijdens een 
prodemocratische demonstratie, gepleegd door de presidentiële garde 
van Guinee in een stadion in de hoofdstad. Meer dan 157 mensen wer-
den vermoord, meer dan 100 vrouwen werden het slachtoffer van sek-
sueel geweld. Getuigenverslagen onderstrepen de gruweldaden: koel-
bloedige schietpartijen, individuele verkrachtingen, groepsverkrachtin-
gen en aanranding zoals penetratie met stokken, geweerkolven en ba-
jonetten. Bovendien werden tientallen vrouwen uit het stadion en om-
liggende ziekenhuizen ontvoerd naar militaire villa's, waar ze dagen-
lang verkracht werden. Het is duidelijk, mevrouw de minister: vrouwen 
waren het specifiek doelwit van de Guineese soldaten. 
 
In 2022 startte het langverwachte proces. Enkele weken geleden ge-
tuigde het slachtoffer Fatoumata Barry moedig over het leed dat haar 
werd aangedaan. Ze eindigt haar getuigenis met de woorden: “Wij zijn 
vrouwen, we dachten dat onze rechten gerespecteerd werden in dit 
land." 
 
Gendergerelateerd geweld blijft een gigantisch nationaal probleem in 
Guinee. In 2016 werd verkrachting in het Guineese strafwetboek ver-
scherpt, maar de wetgeving blijft rigide: nog steeds dienen vrouwen 
een medische verklaring voor te leggen om hun aanranding te bewij-
zen. Bovendien rust er een groot taboe op seksuele misdrijven: slacht-
offers dragen het stigma van wat hen wordt aangedaan, zowel in de 
gemeenschap als in hun relatie. Mannen die ontdekken dat hun vrouw 
werd verkracht, willen scheiden uit schaamte. Aan dat taboe en die 
hoge graad van straffeloosheid voor seksuele misdrijven moet een 
einde komen. 
 
Mijn vragen aan u mevrouw de minister: 
 
Via welke organisaties biedt België humanitaire hulp aan partnerland 
Guinee? Graag een overzicht. 
Welke maatregelen worden er op internationaal niveau ondernomen 
om gendergerelateerd geweld in Guinee te stoppen? 
 
Vrouwenrechten staan in ontwikkelingssamenwerking centraal. Welke 

04.01  Goedele Liekens (Open 

Vld): Les violences liées au genre 
restent un problème gigantesque 
en Guinée Conakry. 
 
Quelle aide la Belgique apporte-t-
elle au pays partenaire qu'est la 
Guinée Conakry et par l'intermé-
diaire de quelles organisations? 
Quelles sont les mesures prises au 
niveau international pour mettre fin 
aux violences liées au genre dans 
ce pays? Quels efforts notre pays 
déploie-t-il pour garantir les droits 
des femmes en Guinée Conakry? 
La ministre peut-elle expliquer les 
projets spécifiques de la Belgique 
dans ce pays?  
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inspanningen levert België om vrouwenrechten in Guinee te waarbor-
gen? 
 
Guinee is sinds 2015 een partnerland van de Belgische gouvernemen-
tele samenwerking. SRGR is één van de pijlers van het actuele samen-
werkingsprogramma. Kan u deze concrete Belgische SRGR projecten 
in Guinee toelichten? 
 

04.02 Minister Caroline Gennez: Mevrouw Liekens, dank u voor we-

derom een interessante vraag over, helaas, hetzelfde thema.  
 
De rechten van vrouwen en meisjes en de strijd tegen gendergerela-
teerd geweld zijn uiteraard prioriteiten voor onze Belgische Ontwikke-
lingssamenwerking. Daarom dragen wij bij aan de basismiddelen van 
onze multilaterale partnerorganisaties die gespecialiseerd zijn in dit do-
mein, zoals UN Women en het UNFPA. 
 
In onze bilaterale betrekkingen verdedigt België uiteraard voortdurend 
de internationale verdragen en conventies inzake de mensenrechten, 
in het bijzonder vrouwenrechten: The Convention on the Elimination of 
All Forms of Discriminations Against Women, geratificeerd door Gui-
nee in 1982; het Maputo-Protocol, de Verklaring van Beijing en het Ac-
tieplatform van Beijing uit 1995; en de Verklaring van Caïro en het 
Caïro-Actieplatform uit 1994. 
 
Ook Guinee zou dus in theorie de vrouwenrechten moeten respecte-
ren. 
 
Op onze vraag zullen meisjes- en vrouwenrechten en het bevorderen 
van de toegang tot de Seksuele en Reproductieve Gezondheid en 
Rechten (SRGR) als één van de drie prioriteiten worden opgenomen 
in het volgende, nog in uitwerking zijnde, gouvernementele samenwer-
kingsprogramma met Guinee. Hierbij zal extra aandacht besteed wor-
den aan de overlevers van gendergerelateerd geweld, dus ook aan die 
van de Bloody Monday in 2009, waarnaar u verwees. 
 
Daarnaast zetten wij in Guinee ook in op empowerment, op vrouwelijk 
ondernemerschap, en op vrouwelijk leiderschap. 
 
Guinee is, zoals u aangaf, vandaag al een partnerland van België. Hu-
manitair bevindt Guinee zich echter niet binnen de geografische priori-
teiten van onze strategie. We moeten keuzes maken, zoals u weet. We 
zetten sterk in op flexibele financiering, zowel via core funding van or-
ganisaties als het UNHCR, het ICRC, het OCHA, en andere, als via 
flexibele fondsen, zoals het CERF van de VN. 
 
Die steun bedraagt meer dan 60 % van de totale Belgische humanitaire 
financiering, op een totale begroting van 170 miljoen euro. Precies die 
flexibele financiering moet de organisaties die we financieren de mo-
gelijkheid geven zelf op basis van de noden te beslissen middelen vrij 
te maken om tegemoet te komen aan de humanitaire behoeften, ook 
in Guinee. 
 
Volgend jaar, tijdens het Belgisch voorzitterschap, zullen wij het Euro-
pees Humanitair Forum mee mogen organiseren, samen met de Euro-
pese Commissie. Een van de focuspunten die wij naar voren hebben 
geschoven, is de focus op forgotten crises, vergeten crisissen, waar de 
humanitaire noden gigantisch zijn, maar waar niet noodzakelijk de 
spotlight op staat. We denken dat we daarvoor, ook vanuit de humani-
taire internationale gemeenschap, extra aandacht moeten vragen. 

04.02  Caroline Gennez, ministre: 

Les droits des femmes et des filles, 
et la lutte contre les violences liées 
au genre sont évidemment des 
priorités pour la coopération au dé-
veloppement de la Belgique. Aussi 
apportons-nous notre soutien à 
des organisations partenaires in-
ternationales comme UN Women 
et l’UNFPA. Dans ses relations bi-
latérales, la Belgique défend bien 
sûr les traités et les conventions in-
ternationaux dans le domaine des 
droits humains, et ce de façon 
constante. La Guinée Conakry de-
vrait donc, en principe, respecter 
les droits des femmes.  
 
Les droits des filles et des femmes 
ainsi que la promotion des Droits 
sexuels et reproductifs et Santé 
(SRGR) seront l’une des trois prio-
rités dans le cadre du prochain pro-
gramme gouvernemental de coo-
pération avec la Guinée Conakry. 
Parallèlement, nous misons égale-
ment sur l’empowerment: l’entre-
preneuriat féminin et le leadership 
féminin.  
 
La Guinée est un pays partenaire 
de la Belgique, mais ne fait pas 
partie de nos priorités géogra-
phiques. Nous misons fortement 
sur le financement flexible permet-
tant aux organisations de décider 
elles-mêmes en fonction de leurs 
besoins. 
 
L'année prochaine, au cours de la 
présidence belge, nous organise-
rons le Forum humanitaire euro-
péen, en collaboration avec la 
Commission européenne. L'un des 
points d'attention sera les crises 
oubliées, qui requièrent des be-
soins humanitaires gigantesques, 
mais qui ne sont pas nécessaire-
ment sous les feux de l'actualité. 
 
Notre pays a recours à d'autres 
moyens pour assumer son rôle de 
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Ons land neemt ook op andere manieren zijn rol op als voorvechter 
voor meisjes- en vrouwenrechten. We waren met onze ambassade in 
Guinée coördinator van de Gender Taskforce van de Europese Unie in 
de periode 2021-2022. Het hoofd van de ontwikkelingssamenwerking 
van de ambassade werd in Guinée aangeduid als gender champion, 
die het engagement en de plichten van de Europese Unie op het vlak 
van gender en vrouwenrechten uitdraagt. 
 
Een van de pijlers binnen het huidige gouvernementele programma 
van Enabel zet inderdaad in op de SRGR. Dat is het project She Deci-
des, dat u welbekend is. Ik denk dat u ook een van de champions bent. 
Het richt zich in Guinée op de versterking van alle rechthebbende vrou-
wen op individueel, gemeenschaps- en associatief niveau, op de ver-
betering van de dienstverlening en op het ecosysteem met betrekking 
tot reproductieve en seksuele rechten. 
 
Wij voeren met Enabel ook concrete acties uit, via het verstrekken van 
gratis pre- en postnatale zorg. Ook geeft Enabel advies inzake gezins-
planning. Enabel financiert ook digitale toepassingen die seksuele en 
reproductieve gezondheid en rechten promoten. Daarnaast onder-
steunt het ook de zogenaamde conversations transformatrices, 
groepsgesprekken die schadelijke sociale en gendernormen en intrafa-
miliaal geweld bespreekbaar maken. 
 
Ook belangrijk is het sensibiliseren van jongens en mannen rond gen-
derstereotypes en discriminatie. Uiteraard moedigt het ook mensen 
aan om een constructieve rol op te nemen binnen families en gemeen-
schappen, zowel mannen als vrouwen, met de focus op gendergelijk-
heid. 
 
Het inzetten op positieve of transformatieve mannelijkheid speelt een 
sleutelrol om duurzame verandering in een samenleving teweeg te 
brengen. 
 
Mevrouw Liekens, er zijn heel wat paden die de Belgische Ontwikke-
lingssamenwerking samen bewandelt om het gendergerelateerd ge-
weld in Guinée de nodige aandacht en financiering te geven in onze 
interventies. Het zal echter belangrijk blijven om ook letterlijk de minds 
of men te beïnvloeden. 
 

défenseur des droits des filles et 
des femmes. En 2021-2022, notre 
ambassade en Guinée coordonnait 
le groupe de travail Gender de 
l'UE. L'un des piliers du pro-
gramme gouvernemental actuel 
d'Enabel mise également sur la 
santé et les droits sexuels et repro-
ductifs (SDSR), dans le cadre du 
projet She Decides. En outre, Ena-
bel réalise également des actions 
concrètes. La masculinité positive 
ou transformatrice joue un rôle-clé: 
il est important d'influencer littéra-
lement les esprits des hommes.  
 

04.03  Goedele Liekens (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, me-

vrouw de staatssecretaris, er is veel over te zeggen Het is geheel te-
recht dat vrouwenrechten en de SRGR opgenomen zijn in de samen-
werkingsovereenkomsten in het verleden en in de toekomst. 
 
Ik hoor u echter met meer plezier aangeven dat wij ook veel aandacht 
hebben voor de empowerment of women. Dat is immers het vertrek-
punt van waaruit seksueel geweld kan worden getackeld. Immers, hoe 
onafhankelijker iemand is, hoe kleiner het risico op seksueel geweld is. 
 
Dat is een heel belangrijk punt om een uitroepteken bij te plaatsen en 
in de toekomst extra aandacht voor te hebben, net zoals de positive 
masculinity, waarover u net sprak. Daar hoort echter ook het wegwer-
ken van het taboe op het seksueel misbruik bij. Dat houdt immers de 
straffeloosheid heel erg in stand. Vrouwen durven er niet voor uit te 
komen wegens de victim blaming, zoals dat in die landen gaat. Mannen 
scheiden er van hun vrouw omdat ze is verkracht. 
 
Ook op dat vlak is er dus nog een belangrijke ingangspoort. Ik heb zelf 

04.03 Goedele Liekens (Open 

Vld): Je salue également l'attention 
portée à l'autonomisation des 
femmes, car plus une personne est 
indépendante, plus le risque de 
violences sexuelles sera réduit. Il 
en va de même pour la masculinité 
positive. Le tabou qui porte sur les 
abus sexuels doit être brisé, car il 
maintient l'impunité. Je remercie la 
ministre de ses efforts.  
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altijd heel veel ideeën over de manier waarop wij een en ander kunnen 
aanpakken. Bij de Verenigde Naties werd voor Afrika heel erg ingezet 
op soaps. 
 
Zowel de empowerment als het taboe zijn twee belangrijke punten om 
op in te zetten en extra aandacht aan te schenken, los natuurlijk van 
het helpen van de vrouwen op de plaatsen waar het is gebeurd. Op 
preventief vlak zijn dat echter heel belangrijke issues. 
 
Ik dank u echter voor uw inspanningen in die richting. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Goedele Liekens aan Caroline Gennez (Ontwikkelingssamenwerking en Grote Steden) 

over "De oproep van Enabel om meer Belgische privé-investeringen aan te trekken" (55037382C) 

05 Question de Goedele Liekens à Caroline Gennez (Coopération au développement et Grandes Villes) 

sur "L'appel d'Enabel visant à attirer davantage d'investissements privés" (55037382C) 
 

05.01  Goedele Liekens (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, ook hier 

verwijs ik naar mijn schriftelijk ingediende vraag. 
 
Mevrouw de minister, begin juni organiseerde Enabel een paneldebat 
met vertegenwoordigers van de private sector. De boodschap van Ena-
bel is duidelijk: We hebben meer Belgische investeringen nodig in 
Afrika. Het doel van dit paneldebat was om de uitdagingen van de be-
drijven om te investeren in onze partnerlanden beter te begrijpen. 
 
Enabel zegt in haar communicatie heel duidelijk dat er meer nood is 
aan dialoog tussen Enabel zelf over het creëren van een gunstig kli-
maat voor investeringen in de privésector, het ontwikkelen van be-
roepsopleidingen, en het opzetten van duidelijke regelgevende kaders 
die investeerders geruststellen. 
 
Mevrouw de minister, u kent mijn visie: met publiek geld alleen maken 
we de wereld niet duurzaam. 
 
Mijn vragen aan u mevrouw de minister: 
 
Wat gaat u ondernemen om tegemoet te komen aan deze oproep van 
Enabel? 
Wat zijn de belangrijkste uitdagingen voor de Belgische privé-inves-
teerders om naar onze partnerlanden te gaan? Wat gaat u onderne-
men om deze uitdagingen of bezorgdheden weg te nemen? 
 
Hoe gaat u investeringsstrategieën betrekken bij de programma's in 
onze partnerlanden? 
 
Hebt u concrete projecten, programma's of campagnes klaar om meer 
Belgische bedrijven te laten investeren in onze partnerlanden? Zo niet, 
gaat u hier werk van maken? 
 
Hoe gaat u het dialoog tussen de privésector en de publieke sector 
omtrent internationale solidariteit versterken? 
 

05.01  Goedele Liekens (Open 

Vld): Début juin 2023, Enabel a or-
ganisé une table ronde avec le sec-
teur privé afin d'attirer davantage 
d'investissements privés en 
Afrique. 
 
Quels sont les défis qui se présen-
tent aux investisseurs privés qui 
souhaitent investir dans nos pays 
partenaires et comment surmonter 
les inquiétudes à ce sujet?  
 

05.02 Minister Caroline Gennez: Mevrouw Liekens, op 6 juni 2023 or-

ganiseerde Enabel een panelgesprek, waarnaar u verwijst, met als titel 
The role of bilateral and international cooperation in a changing geo-
political context. Een van de aangehaalde elementen was inderdaad 
de rol die de private sector kan spelen in internationale solidariteit en 

05.02 Caroline Gennez, ministre: 

Le 6 juin 2023, Enabel a organisé 
une table ronde consacrée, notam-
ment, au rôle que peut jouer le sec-
teur privé dans la solidarité  
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ontwikkeling. 
 
De grootste uitdaging voor investeerders in de partnerlanden is het 
moeilijke en onzekere investeringsklimaat. Wij zijn natuurlijk actief in 
een aantal fragiele landen in de Sahel en in de regio van de Grote  
Meren. Belgische ondernemers die in die landen wensen te investeren, 
kunnen zich voor advies en financiële ondersteuning richten tot de ver-
schillende federale en ondertussen ook gewestelijke instellingen en 
agentschappen die bevoegd zijn, zoals de Belgische Maatschappij 
voor Internationale Investeringen (BMI), Credendo – Turning uncer-
tainties into opportunities –, het Agentschap voor Buitenlandse Handel, 
Finexpo, de Federatie van Belgische Kamers van Koophandel, Flan-
ders Investment and Trade, AWEX en hub.brussels.  
 
Het ondersteunen van de Belgische export en investeringen is aan 
strenge internationale regels gebonden, zoals die van de OESO over 
officiële exportkredieten. Het geven van steun aan Belgische onderne-
mingen valt dus niet onder de bevoegdheid van internationale solidari-
teit.  
 
Wat wij wel heel erg ter harte nemen vanuit onze bevoegdheid is de 
steun aan de lokale private sector in de partnerlanden. Die steun is een 
middel om bij te dragen aan een duurzame en inclusieve menselijke 
en economische ontwikkeling, want economische ontwikkeling kan ui-
teraard niet zonder ondernemerschap en duurzame tewerkstelling. De 
creatie van waardig werk, het genereren van een leefbaar inkomen en 
het behoud en de bescherming van een leefbaar milieu en klimaat zijn 
allemaal prioritaire transversale elementen, ook in de promotie van het 
ondernemerschap. 
 
Enabel zet daarbij vooral in op institutionele ondersteuning, vereenvou-
diging van regelgeving, het scheppen van rechtszekerheid, maar ook 
op een betere afstemming van de beroepsvorming van de lokale be-
volking op de noden van het lokale en internationale bedrijfsleven. Der-
gelijke interventies worden door onze programma’s ondersteund in 
Marokko, Benin, Oeganda, Tanzania en Palestina.  
 
Ook hebben wij verschillende partnerschappen waarin wij specifiek in-
zetten op private sector development vanuit internationale solidariteit. 
 
Nog niet zo lang geleden had ik een heel interessant onderhoud bij The 
Shift. Dat is een Belgisch duurzaamheidsplatform waar bedrijven, 
ngo’s, maar ook onze academische instellingen en maatschappelijke 
actoren die geëngageerd zijn, samenkomen voor de implementatie van 
de zorgplicht. Zij gaven aan dat we er alle belang bij hebben dat er een 
soort van level playing field komt met Europese regelgeving en dat ze 
er graag samen aan willen werken om dat te realiseren.  
 
Een ander belangrijk initiatief, nog van mijn voorganger Alexander 
De Croo, is Beyond Chocolate. Dat verenigt een groot deel van de Bel-
gische cacaosector rond doelstellingen als een leefbaar inkomen voor 
cacaoproducenten en zero ontbossing tegen 2030 via een partnership 
met IDH, het Sustainable Trade Initiative. IDH heeft bovendien via ex-
tra financiering van het Better Jobs Accelerator Fund data kunnen ver-
zamelen en onderzoek kunnen verrichten naar een leefbaar inkomen 
om een Living Wage Action Guide ten behoeve van de privésector op 
te stellen. Onze inspanningen in de cacaosector zullen we volgend jaar 
kunnen consolideren als gastland van de grote World Cocoa Confe-
rence, waaraan ook de belangrijkste internationale privéactoren en ho-

internationale et le développement. 
Le plus grand défi pour les investis-
seurs dans les pays partenaires est 
le climat d'investissement difficile 
et incertain.  
 
Les entrepreneurs qui souhaitent 
investir dans ces pays peuvent de-
mander conseil et soutien aux ins-
titutions et agences fédérales et ré-
gionales compétentes. Le soutien 
aux exportations et aux investisse-
ments belges est soumis à des 
règles internationales strictes et ne 
relève pas de la compétence de la 
solidarité internationale.  
 
Nous pouvons toutefois soutenir le 
secteur privé local dans les pays 
partenaires. Enabel se concentre 
principalement sur l'appui institu-
tionnel, la simplification de la régle-
mentation, la création d'une sécu-
rité juridique et un meilleur aligne-
ment de la formation profession-
nelle des autorités locales sur le 
monde des affaires. Nous avons 
également plusieurs partenariats 
dans le cadre desquels nous nous 
concentrons spécifiquement sur le 
développement du secteur privé au 
titre de la solidarité internationale.  
 
The Shift, le réseau belge du déve-
loppement durable, demande que 
des règles du jeu équitables soient 
prévues dans la réglementation eu-
ropéenne. 
 
Beyond Chocolate réunit une 
grande partie du secteur belge du 
cacao autour d'objectifs tels qu'un 
revenu viable pour les producteurs 
de cacao et une activité sans défo-
restation, le tout par le biais d'un 
partenariat avec IDH, the Sustai-
nable Trade Initiative. Nous serons 
en mesure de consolider nos ef-
forts l'année prochaine puisque 
nous serons le pays hôte de la 
World Cocoa Conference à la-
quelle des acteurs privés interna-
tionaux participeront également.  
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pelijk de hele Belgische cacao- en chocolade-industrie zullen deelne-
men.  
 

05.03  Goedele Liekens (Open Vld): Mevrouw de minister, bij uw voor-

gangster was het iets minder duidelijk, maar u bent ervan overtuigd dat 
men economische ontwikkeling nodig heeft om op een goede manier 
aan ontwikkelingssamenwerking te kunnen doen. De beste waarborg 
tegen honger is nog altijd het hebben van een job. Daarvoor heeft men 
een goed contact en een goede samenwerking met privépartners no-
dig. Ik zeg wel goede samenwerking, want we moeten ook oog hebben 
voor mensenrechten en milieurechten. Zonder de private sector komen 
we echter nergens. Ik dank u voor uw engagement. 
 

05.03  Goedele Liekens (Open 

Vld): Il ne peut y avoir de coopéra-
tion au développement adéquate 
sans développement économique. 
Le travail constitue la meilleure ga-
rantie de ne pas mourir de faim. 
Pour ce faire, il est nécessaire de 
mettre en place une coopération 
valable avec des partenaires pri-
vés.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Samengevoegde vragen van 

- Wouter De Vriendt aan Caroline Gennez (Ontwikkelingssamenwerking en Grote Steden) over "De anti-
lhbti-wet in Oeganda" (55037562C) 
- Goedele Liekens aan Caroline Gennez (Ontwikkelingssamenwerking en Grote Steden) over "Het uit-
voeren van de resolutie betreffende de situatie van lgbtqi+-personen in Oeganda" (55037667C) 

06 Questions jointes de 

- Wouter De Vriendt à Caroline Gennez (Coopération au développement et Grandes Villes) sur "La loi 
anti-LGBTI en Ouganda" (55037562C) 
- Goedele Liekens à Caroline Gennez (Coopération au développement et Grandes Villes) sur "La mise 
en oeuvre de la résolution sur la situation des personnes LGBTQI+ en Ouganda" (55037667C) 
 

06.01  Goedele Liekens (Open Vld): Mevrouw de voorzitster, ik ver-

wijs naar mijn schriftelijk ingediende vraag. 
 
Mevrouw de minister, op 20 februari 2020 heeft de Kamer een resolu-
tie gestemd omtrent de situatie van LGQBTI+-personen in Oeganda. 
Ik wil even de  nadruk leggen op verzoek 7 van deze resolutie. Het 
Parlement schaarde zich met grote meerderheid achter het verzoek 
om Belgische ontwikkelingssamenwerking aan Oeganda te koppelen 
aan het respect voor LGBQTI+-rechten. 
 
De realiteit is dat Oeganda niet meer aan deze voorwaarde voldoet. 
 
Concreet verzoekt het parlement de federale regering heel duidelijk om 
Belgische steun afhankelijk te maken van de naleving van de rechten 
van de LGBQTI+ gemeenschap in Oeganda. Deze conditionaliteit 
wordt door de recente stemming van de anti-LGQBTI+-wet duidelijk 
geschonden. 
 
Internationaal wordt België erkend als één van de pioniers op vlak van 
LGBQTI+-rechten. We hebben dus een voorbeeldfunctie. 
 
“Liefste partner, het is niet echt netjes dat je homoseksuelen de dood-
straf oplegt, maar geen paniek, op onze steun kan je wel blijven reke-
nen". Zulke onkritische houding ondergraaft het hele draagvlak voor 
ontwikkelingssamenwerking bij onze eigen bevolking. 
 
Mijn vragen aan u mevrouw de minister: 
 
Bent u het met me eens dat Oeganda niet meer aan deze voorwaarde 
voldoet? 
Op welke manier gaat u deze conditionaliteit concreet uitvoeren? 
Welke concrete maatregelen heeft  u ten aanzien van Oeganda reeds 

06.01  Goedele Liekens (Open 

Vld): Le 20 février 2020, la 
Chambre a adopté une résolution 
concernant la situation des per-
sonnes LGBTQIA+ en Ouganda. À 
cet égard, le Parlement s'est rallié, 
à une large majorité, à la demande 
visant à conditionner la coopéra-
tion belge au développement au 
respect des droits des personnes 
LGBTQIA+. Il apparaît clairement 
que cette condition n'est pas res-
pectée en Ouganda, en raison du 
récent vote de la loi anti-
LGBTQIA+. 
 
La ministre partage-t-elle cette opi-
nion? Que compte-t-elle faire con-
crètement pour y remédier? 
Quelles mesures supplémentaires 
prendra-t-elle pour indiquer claire-
ment que nous réprouvons cette 
nouvelle politique en Ouganda et 
que nous ne la soutenons pas? La 
ministre peut-elle me fournir des in-
formations complémentaires con-
cernant l'article 11?  
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genomen? 
Welke concrete maatregelen gaat u nog nemen om duidelijk te maken 
dat wij dit nieuw beleid in Oeganda verwerpelijk vinden en niet steu-
nen? 
 
Ik wil hier nog een vraag aan toevoegen. Kunt u mij wat uitleg geven 
over het u ongetwijfeld welbekende artikel 11? Dat is mij immers nog 
niet helemaal duidelijk. 
 

06.02 Minister Caroline Gennez: Uw vraag is pertinent, mevrouw Lie-

kens. 
 
Uiteraard moeten we de samenwerking met onze partnerlanden voort-
durend evalueren en moeten we de nieuwe programma’s aan de no-
dige scrutiny voor de ondertekening ervan onderwerpen. De nieuwe 
anti-lgtbq+-wetgeving in Oeganda, die tot de strengste ter wereld be-
hoort, is voor iedereen afgrijselijk. Ik deel dus uw bezorgdheid over die 
draconische wetgeving. 
 
De nieuwe wetgeving van de Oegandese overheid heeft wel degelijk 
gevolgen voor onze samenwerking met het land. Tijdens mijn dienst-
reis in Oeganda in maart, net na de ondertekening van de nieuwe wet 
door de Oegandese president Museveni, hebben we live overleg ge-
pleegd met de Oegandese lgtbq+-gemeenschap. Hier in Brussel heb-
ben we onlangs samengezeten met onder andere Frank Mugisha, doc-
tor honoris causa aan de UGent en een van de bekendste Oegandese 
lgtbq-voorvechters, en hem gevraagd wat hij ons als spreekbuis van 
de lgtbq+-gemeenschap aanraadde te doen. Zijn antwoord luidde zon-
der verpinken: "Stay engaged!" Dat is de beste vorm van bescherming 
die de lgtbq+-gemeenschap zich kan indenken. De aanwezigheid van 
de internationale gemeenschap en van een belangrijk partnerland als 
België weegt op de regering, is belangrijk voor de veiligheid van de 
Oegandese lgtbq-gemeenschap en maakt het mogelijk te blijven spre-
ken. 
 
Wat hebben wij de voorbije weken in overleg met DGD en Enabel con-
creet gedaan? Het huidige samenwerkingsprogramma loopt af op 
30 juni. We hebben al een nieuw programma ondertekend. 
 
In de eerste plaats hebben we na de goedkeuring van de wet en de 
ondertekening door de Oegandese president onmiddellijk instructies 
gegeven aan de Belgische vertegenwoordiging, dus onze diplomatieke 
post met de ambassadeur, de head of cooperation in Oeganda en alle 
projectleiders van de Belgische gouvernementele programma’s, zijnde 
zowel lokale als internationale medewerkers, om de situatie op het ter-
rein te monitoren. We kunnen immers op geen enkele manier discrimi-
natie tolereren in de projecten die met Belgisch belastinggeld worden 
gefinancierd,. Al wie aanklopt bij een gezondheidsproject, een school-
project of een duurzaam werkproject in Oeganda, wordt verzorgd, krijgt 
onderwijs of wordt daadwerkelijk geholpen. Het non-discriminatiebe-
ginsel in onze projecten is absoluut de rode draad.  
 
De voorbije weken hebben we heel nauwgezet verschillende scena-
rio’s bekeken: van de voortzetting van een programma tot de opschor-
ting van onze samenwerkingsprogramma’s. Ik ben nog niet heel lang 
minister en vind dat we met een open geest moeten bekijken wat we 
in zo’n geval moeten doen, want het is geen business as usual. Na rijp 
beraad hebben we besloten een nieuw samenwerkingsprogramma te 
ondertekenen om de Oegandese overheid te kunnen aanspreken over 
de nieuwe wetgeving in het land en eventuele daaruit voortvloeiende 

06.02 Caroline Gennez, ministre: 

Il est évident que la coopération 
avec nos pays partenaires doit 
faire l'objet d'une évaluation conti-
nue. La nouvelle loi anti-LGBTQI+ 
ougandaise – l'une des plus 
strictes en son genre – est aussi 
draconienne qu'odieuse. Elle a bel 
et bien une incidence sur notre 
coopération avec ce pays. À l'occa-
sion de ma mission en Ouganda, 
en mars dernier, nous nous 
sommes concertés avec la com-
munauté LGBTQI+ ougandaise 
Live. Récemment, nous avons ren-
contré à Bruxelles Frank Mugisha, 
docteur honoris causa de l'univer-
sité de Gand et l'un des défenseurs 
ougandais les plus connus des 
droits des LGTBQI+. Il nous a réso-
lument recommandé de continuer 
de manifester notre engagement, 
car celui-ci constitue la meilleure 
protection. La présence de la com-
munauté internationale et d'un 
pays partenaire important comme 
la Belgique pèse sur le gouverne-
ment et est importante pour la sé-
curité de la communauté 
LGBTQI+. 
 
Notre programme de coopération 
actuel expire le 30 juin et nous 
avons déjà signé un nouveau pro-
gramme. Après l'adoption et la si-
gnature de la loi ougandaise, nous 
avons chargé la représentation 
belge, en ce compris tous les chefs 
de projet des programmes gouver-
nementaux belges, de surveiller la 
situation sur le terrain. En effet, 
nous ne pouvons pas accepter que 
l'argent des contribuables belges 
serve à financer la discrimination 
dans le cadre de nos projets. Ce 
principe de non-discrimination est 
sans aucun doute le fil conducteur.  
 
Au cours des dernières semaines, 
nous avons examiné très attentive-
ment différents scénarios. Après 
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schendingen van de mensenrechten. 
 
Voor elk van onze samenwerkingsprogramma’s is het door u vermelde 
artikel 11 van toepassing. Elk van beide partners, dus zowel het part-
nerland als België, kan dat artikel onmiddellijk activeren op het moment 
dat men vindt dat de andere in overtreding is of manifest mensenrech-
ten schendt, de rule of law naast zich neerlegt of aanwijzingen van cor-
ruptie in de marge van onze projecten ziet. Het is belangrijk dat we dat 
inderdaad doen. Als we geen nieuw samenwerkingsprogramma zou-
den ondertekenen, dan zouden we dat artikel niet kunnen activeren, 
want het huidige samenwerkingsprogramma loopt af. 
 
De bedoeling van de activering van dat artikel 11 is meteen een kriti-
sche dialoog te starten met de Oegandese overheid over de naleving 
van de non-discriminatieregel in onze projecten op om het even welke 
grond. Momenteel ligt de lgbtq+-gemeenschap onder vuur, misschien 
zijn dat de volgende keer de genderrechten of is er sprake een andere 
vorm van discriminatie. Dat is absoluut een no-go. 
 
Daarnaast zullen we samen met de Oegandese partner onderzoeken 
hoe we het deel van de steun van 68 miljoen euro van het vijfjarenpro-
gramma dat vandaag nog geen bestemming heeft gekregen, kunnen 
inzetten om mensenrechten, seksuele rechten en voorlichting in het 
bijzonder beter te beschermen en te versterken. Dat is volgens mij een 
belangrijke wortel in de dialoog met de Oegandese overheid. We blij-
ven geëngageerd, maar willen extra inzetten op dat onderwerp. Als de 
Oegandese partner dat weigert, dan zal ons antwoord even duidelijk 
en simpel zijn. Dan zullen we dus ook geen 4 miljoen euro investeren 
en wordt dat geld uit het programma gehaald. 
 
Wat kan er nog gebeuren? Stel dat Oeganda niet wil overleggen. Dan 
is de situatie nog drastischer. Dan kunnen we, na rijp beraad en eva-
luatie, onderzoeken of we een deel van het programma moeten op-
schorten. Dat is niet de doelstelling. We willen geëngageerd blijven en 
de kritische dialoog aangaan, maar er moet wel sprake zijn van een 
dialoog en daarvoor moet men met twee zijn. We zullen heel ferm zijn. 
Afgelopen week hebben we de nieuwe Belgische ambassadeur voor 
Oeganda ontvangen op het kabinet. We hebben dat kader heel duide-
lijk met hem afgesproken. Hij zal in augustus naar Oeganda afreizen. 
Vanaf dan kan de dialoog opgestart worden.  
 
We proberen het punt ook te versterken in een Europese context. Men 
staat altijd sterker met meerdere stemmen, zeker in een dergelijk part-
nerland waar veel donoren aanwezig zijn. Ons land heeft het punt op 
de agenda gezet van de zogenaamde COAFR-werkgroep en de CO-
HOMS-werkgroep, zowel voor Afrika als rond het respect voor men-
senrechten in de Europese context. Ons standpunt ligt dicht bij dat van 
Nederland en Denemarken. Op de vergaderingen was er tot nu toe een 
bereidheid om verder na te denken over het nemen van eventuele 
sancties. De Amerikaanse Secretary of State heeft bijvoorbeeld aan-
gegeven de visaregels onder de loep te nemen. Frank Mugisha, van 
de Oegandese lgbtq-gemeenschap, heeft ons, toen hij hier in Brussel 
was, gevraagd of het mogelijk was om in de Schengencontext te kijken 
of we strenger kunnen zijn bij het afleveren van visa voor manifeste 
promotoren van de nieuwe wetgeving, die vrolijk de wereld rondreizen 
om promo te voeren. 
 
Aangezien dat momenteel een gevoelig onderwerp is, zal ik mij niet 
wagen aan een verdergaand standpunt. Hoe dan ook wordt dat denk-

mûre réflexion, nous avons décidé 
de signer un nouveau programme 
de coopération afin de pouvoir 
aborder avec les autorités ougan-
daises la question de la nouvelle 
législation dans le pays et des 
éventuelles violations des droits 
humains.  
 
Tous nos programmes de coopéra-
tion comprennent un article 11. 
Chacun des partenaires peut l'acti-
ver s'il estime que l'autre enfreint 
ou viole manifestement les droits 
humains, ne respecte pas l'État de 
droit ou qu'il existe des preuves de 
corruption en marge de nos pro-
jets. Si nous signions pas de nou-
veau programme de coopération, 
nous ne pourrions pas activer cet 
article dès lors que le programme 
de coopération actuel arrive à expi-
ration. Avec l'activation de cet ar-
ticle 11, nous voulons immédiate-
ment entamer un dialogue critique 
avec les autorités ougandaises sur 
le respect de la règle de non-discri-
mination dans le cadre de nos pro-
jets.  
 
Par ailleurs, nous examinerons 
avec le partenaire ougandais la 
manière dont nous pouvons allouer 
cette part de l'aide, qui n'est pas 
encore affectée, dans le cadre du 
programme à la protection des 
droits de l'homme et des droits 
sexuels ainsi qu'au renforcement 
de l'éducation. Il s'agit d'un élément 
important dans le cadre du dia-
logue avec l'État ougandais. Nous 
poursuivons notre engagement, 
mais nous voulons miser tout parti-
culièrement sur ces questions. En 
cas de réaction négative de la part 
de l'Ouganda, nous retirerons les 
4 millions d'euros destinés à cette 
fin. Si la situation devait empirer et 
si l'Ouganda en venait même à re-
noncer à toute concertation, nous 
devrions évaluer la possibilité 
d'une suspension d'une partie du 
programme. Nous adopterons une 
attitude ferme et, quand le nouvel 
ambassadeur belge pour l'Ou-
ganda communiquera en août en 
Ouganda le cadre qui a été con-
venu, nous pourrons engager le 
dialogue. 
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spoor verkend in de Europese Unie in de context van Buitenlandse Za-
ken. De kwestie gaat nu eenmaal verder dan enkel internationale soli-
dariteit. 
 
De kernvraag is natuurlijk of de wet al dan niet zal worden toegepast. 
Ze is wel goedgekeurd en bekrachtigd, maar in de feiten werd ze nog 
niet gehandhaafd. Dat maakt de goedkeuring van de wet niet minder 
erg; de uitvoering zou pas echt een probleem zijn. We hebben daar-
over de voorbije weken wel een aantal signalen opgevangen. Zo zou 
er een omzendbrief van het ministerie van Volksgezondheid in Oe-
ganda naar alle gezondheidsinstellingen gestuurd zijn, dus niet alleen 
naar die van de Belgische bilaterale coöperatie, waarin er gedrukt 
wordt op het principe van non-discriminatie. Dat is natuurlijk redelijk 
hypocriet, wanneer men eerst zo’n wetgeving goedkeurt. Ik ben in ie-
der geval blij dat in de feiten de toegang tot de gezondheidszorg gega-
randeerd zal zijn, ook voor bijvoorbeeld hiv-patiënten waarover ge-
zonde twijfel was of zij nog wel toegang tot de gezondheidszorg zou-
den kunnen krijgen. 
 
Ik heb ook verwezen naar COAFR en COHOM. 
 
Met de ondertekening van het samenwerkingsprogramma kiezen wij 
ervoor om ons te blijven engageren in het mensenrechtendebat in Oe-
ganda. We geven een duidelijk signaal dat het geen business as usual 
is. Ons engagement vanuit België houdt in dat we essentiële en funda-
mentele waarden en rechten blijven verdedigen. Als we spreken over 
partnerlanden, dus ook Oeganda, horen daar rechten bij, maar ook 
plichten. 
 
De andere optie is om volledig weg te trekken uit zo’n land. Dat is een 
zeer principiële optie vanuit ons Europees waardekader en standpunt. 
Die optie kan legitiem zijn, maar we hebben er in dit geval expliciet niet 
voor gekozen om dat te doen. We hopen immers ten eerste dat de 
dialoog resultaten zal opleveren. 
 
Ten tweede vraagt de lgbtq+-gemeenschap ons expliciet om geënga-
geerd en vocal te zijn. Wees zelfs luid, zo vraagt die gemeenschap 
ons, want dat is een bescherming van haar recht op spreken, ook in 
haar land. 
 
Ten derde willen we de noodzakelijke solidariteit blijven opbrengen 
voor de gewone Oegandese bevolking, wat overigens de inzet is voor 
al onze programma’s  Dat wordt duidelijk in de interventies die we de 
komende vijf jaar plannen: 85.000 vrouwen zullen veilig kunnen beval-
len, ook op het platteland, 1.500 leerkrachten en 2.500 verpleegkundi-
gen worden opgeleid en er komen 6.000 jobs in de groene economie. 
 
Ik denk dat die inspanningen belangrijk genoeg kunnen zijn om ook op 
lange termijn de minds of men te doen keren en om een tandje bij te 
steken voor de rechten van de lgbtq+ en de vrouwen in Oeganda. 
 
Ik hoop dat mijn antwoord u inzicht geeft in wat we gedaan hebben om 
tot het nieuwe samenwerkingsprogramma te komen. Het komt ook te-
gemoet aan het engagement in de resolutie die eerder door het Parle-
ment werd aangenomen, met name dat, als de lgbtq+-rechten in een 
van onze partnerlanden worden geschonden, er een fors signaal moet 
komen. Het signaal hier is niet dat we ons terugtrekken, maar dat we 
een dialoog for the better eisen. We willen dat er op het terrein niets 
verandert en dat de rechten van de lgbtq+ gegarandeerd blijven en ook 
dat er in de toekomst vooruitgang mogelijk is op het vlak van onderwijs, 

Nous essayons d'inscrire égale-
ment cette question à l'ordre du 
jour de l'Ouganda par la voie euro-
péenne. Plusieurs voix se font en-
tendre davantage. Notre pays a 
mis ce point à l'ordre du jour des 
groupes de travail COAFR et CO-
HOMS, tant pour l'Afrique que pour 
le respect des droits de l'homme 
dans le cadre européen. 
 
Notre position est proche de celle 
des Pays-Bas et du Danemark. La 
volonté d'envisager des sanctions 
est d'ores et déjà ressortie des ré-
unions. Tant les États-Unis que 
l'Europe examinent s'il est possible 
de durcir les règles d'octroi de vi-
sas pour les promoteurs de la nou-
velle loi. Je ne me risque pas à en 
dire davantage à ce sujet pour l'ins-
tant, cette question étant très sen-
sible.  
 
Ce qui importe, c'est de savoir si la 
loi sera appliquée ou non. À l'heure 
actuelle, elle a été ratifiée, mais 
elle n'est pas encore appliquée. 
L'adoption n'en est pas moins né-
gative, mais c'est l'application qui 
poserait vraiment problème. Le mi-
nistère de la Santé aurait envoyé 
une lettre à tous les établissements 
de santé soulignant le principe de 
non-discrimination. Cela relève de 
l'hypocrisie après l’adoption d'une 
telle loi, mais l'accès aux soins de 
santé semble être garanti, y com-
pris pour les patients atteints du 
VIH.  
 
En signant le programme de coo-
pération, nous choisissons de con-
tinuer à nous engager dans le dé-
bat des droits humains en Ou-
ganda. Nous envoyons un signal 
clair qu'il ne peut être question du 
business as usual. L'engagement 
de la Belgique signifie que nous 
continuons à défendre les valeurs 
et les droits fondamentaux. Dans 
les pays partenaires, il existe des 
droits et des devoirs. Quitter le 
pays est une option de principe, qui 
peut être légitime. Nous avons ex-
plicitement choisi de ne pas le 
faire, parce que nous espérons que 
le dialogue portera ses fruits.  
 
La communauté LGBTQI+ nous 
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gezondheidszorg en de kritische dialoog. 
 

demande explicitement de nous 
engager et de faire entendre notre 
voix. En outre, nous voulons rester 
solidaires avec les Ougandais ordi-
naires auxquels nos projets 
s'adressent. À plus long terme, ces 
projets peuvent également faire 
évoluer les mentalités, dont peu-
vent bénéficier les droits des 
LGBTQI+ et des femmes en Ou-
ganda.  
 
J'espère que ma réponse vous in-
forme sur l'objectif de ce nouveau 
programme de coopération. Il ré-
pond à la demande formulée dans 
une résolution d'envoyer un signal 
fort lorsque les droits des LGTBQI+ 
sont violés dans l'un de nos pays 
partenaires. Ce signal ne signifie 
pas que nous nous retirons, mais 
que nous voulons dialoguer.  
 

06.03  Goedele Liekens (Open Vld): Mevrouw de minister, u kent mijn 

standpunt; we hadden het hier onlangs nog over in een weekend. Ik 
begrijp de overweging dat, als we helemaal weggaan, we geen vinger 
meer aan de pols hebben en we zeker niets meer ten goede kunnen 
veranderen. 
 
Sterker nog, dan sturen we die mensen recht in de armen van de Rus-
sen. Dus stay engaged, vraagt men dan.  
 
Voor mij maakt het niet veel uit of die wetgeving wordt toegepast. Pas 
op, het is een geruststelling dat men zegt dat de kans klein is, maar wij 
weten dat alleen zo’n wet aannemen en daarover luid toeteren, leidt tot 
discriminatie, zelfs het criminaliseren van alle regenboogmensen. Wij 
hebben dat ook gezien in het verleden. Toen ging het nog niet eens 
over de doodstraf. Wij hebben toen gezien dat ze daardoor op straat 
niet meer veilig zijn en dat hun rechten niet gegarandeerd zullen wor-
den. Wij moeten in het gesprek met Museveni echt daarop blijven ha-
meren. Wij moeten zeggen dat die wetgeving op die manier het bijna 
onmogelijk maakt om ervoor te zorgen dat die mensen niet gediscrimi-
neerd worden.  
 
Als wij artikel 11 willen toepassen, moeten wij het kunnen meten. Ik 
heb begrepen dat het monitoren niet alleen over onze projecten gaat, 
maar dat het over heel het land gaat. Dat blijft een heel moeilijke vraag. 
Hoe kunnen wij dat gaan monitoren? Daarvoor moet men bijna een 
eigen marker ontwikkelen. Dat wordt een heel moeilijke opdracht. Het 
wordt echter zeer belangrijk, want anders moet men zeker weg.  
 
Ik heb natuurlijk makkelijk praten, maar men kan zich afvragen of de 
mensen in het veld niet nog een stap verder kunnen gaan en actief de 
lgbtqi+-gemeenschap zouden kunnen ondersteunen. Dus actiever dan 
zeggen dat ze welkom zijn voor gezondheidszorg. Neen, men moet 
dan echt actief antidiscriminatieprojecten doorvoeren.  
 
Terwijl ik het zeg, besef ik echter meteen dat zij levensgevaar lopen. 
In de nieuw goedgekeurde wet staat immers ook de mogelijke dood-
straf voor mensen die homoseksualiteit promoten. Daaronder verstaan 

06.03  Goedele Liekens (Open 

Vld): Je comprends que l'on consi-
dère que si nous partons, nous ne 
pourrons plus suivre la situation sur 
le terrain de près et que nous ne 
pourrons plus exercer de 
l'influence. Si nous nous retirons, 
nous pousserons ces gens dans 
les bras des Russes, à ce qu'on dit.  
 
En ce qui me concerne, peu m’im-
porte que la loi soit appliquée ou 
non. Le fait que cette loi existe fait 
naître davantage de discrimina-
tions, voire engendre la criminali-
sation de toutes les personnes 
LGBTQIA+. Nous devons conti-
nuer à insister sur le fait que la loi 
rend quasiment impossible l'arrêt 
des discriminations. 
 
Si nous voulons appliquer l'ar-
ticle 11, nous devons pouvoir le 
mesurer. Assurer un monitoring à 
l'échelle de tout le pays est une 
tâche éminemment complexe mais 
elle est néanmoins importante. On 
est en droit de se demander si les 
acteurs de terrain ne devraient pas 
faire passer bien plus activement le 
message selon lequel la commu-
nauté LGBTQIA+ est la bienvenue 
dans le secteur des soins de santé, 
en mettant en place des projets an-
tidiscrimination. Au moment même 
où je vous parle, je me rends 
compte que ces personnes  
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zij dan erover praten en erover les geven.  
 
Voor mij blijft dat een heel moeilijke tweespaltoefening.  
 
In hoeverre verschilt onze beslissing met wat Nederland heeft gedaan? 
Zij blijven aanwezig, maar veranderen heel sterk het soort projecten. 
 

risquent leur vie en agissant de la 
sorte. C'est un exercice d'équilibre 
très difficile. Les Pays-Bas restent 
également présents en Ouganda 
mais adaptent beaucoup leurs pro-
jets.  
 

06.04 Minister Caroline Gennez: Mevrouw Liekens, de Nederlandse 

projecten waren heel specifiek embedded bij het ministerie van Justitie. 
Ze vonden dat die toch wel heel dicht bij de centrale overheid zaten en 
wilden op geen enkele manier bijdragen aan de uitvoering van die wet-
geving. Daarom hebben ze zich meteen teruggetrokken uit dat soort 
budgetsteun bij de Oegandese overheid en het ministerie van Justitie, 
maar voor de rest van hun programma blijven ze geëngageerd. Wij 
hebben niet dat soort samenwerking. Onze projecten lopen allemaal 
via Enabel, met lokale partners. De financiering gebeurt ook via Ena-
bel, dus wij geven geen financiële steun aan de Oegandese overheid. 
Dat is eigenlijk een geluk en in die zin moeten wij dus ook niet oriënte-
ren. 
 
Tot slot, u had het over het middenveld en vroeg of we de organisaties 
die de bescherming van minderheden op zich nemen, of het nu gaat 
om lgbtq of vrouwen of bepaald etniciteiten, wel ondersteunen. We 
hebben ervoor gekozen om naast de bilaterale samenwerking een 
nieuw instrument te ontwikkelen, het Civic Space Fund. Dat moet nog 
uitgebreid in het Parlement worden besproken, maar het is wel in voor-
bereiding. 
 
We zullen, zeker voor Oeganda, maar ook voor een aantal andere part-
nerlanden waar de situatie heel onstabiel is en de overheid fragiel, het 
signaal geven dat we ook naast de bilaterale samenwerking de ruimte 
voor de civiele samenleving willen openbreken. Wij zoeken naar pro-
jecten en organisaties die we kunnen financieren en die dus op die 
manier hun stem kunnen laten horen en mensenrechtenverdedigers 
kunnen beschermen. We zullen zien welke interessante voorstellen er 
binnenkomen eens de projectoproep gelanceerd is, maar bijvoorbeeld 
in Oeganda ondersteunden wij in het aflopende programma al Defend 
the defenders. 
 
Dat is een organisatie die mensenrechtenactivisten uit bepaalde Afri-
kaanse landen bijvoorbeeld onderduikadressen geeft in eigen land of 
in andere landen, zodat zij toch kunnen verder werken zonder gevaar 
voor hun eigen leven. Dat soort organisaties willen wij financieren om 
zo aan de overheid het signaal te geven dat wij haar in het oog houden 
en dat wij de activisten steunen. Zo geven wij twee boodschappen: wij 
blijven geëngageerd, niet ten aanzien van de centrale overheid, maar 
ten aanzien van de bevolking, via lokale projecten en Enabel alsook 
via de sociale en civiele samenleving. Dat is volgens mij een evenwich-
tig verhaal.  
 
Ik vind het terecht dat u hierbij een unheimlich gevoel hebt, ook bij het 
niet-uitvoeren van de wet. Dat zou er trouwens nog aan mankeren. Het 
feit dat zij bestaat, is al erg genoeg. Ik vind dat ook allemaal, maar in 
een Afrikaanse context zitten heel veel rechten die wij hier als verwor-
ven beschouwen – en dan nog, want inzake lgbtq zijn wij er ook nog 
niet – nog onder de radar. Als zij expliciet op de radar komen, wordt de 
aanval erop ingezet. Dat is inderdaad bijna een wereldwijde clash tus-
sen extremen en het moedige, rationele mensenrechtenmidden. Ik 
vind dat wij die clash moeten uitvechten met onze wapens. Daarvoor 
heeft men ook impact nodig, vandaar pleit ik ervoor om geëngageerd 

06.04  Caroline Gennez, ministre: 

Les projets néerlandais étaient in-
tégrés dans le ministère ougandais 
de la Justice. C'est la raison pour 
laquelle les Pays-Bas ont immédia-
tement mis fin à l'aide budgétaire 
allouée aux autorités ougandaises, 
mais leur engagement demeure 
pour le reste de leur programme. 
Les projets belges sont gérés par 
Enabel, avec des partenaires lo-
caux. Le financement est égale-
ment assuré par Enabel.  
 
En ce qui concerne la coopération 
avec la société civile, nous déve-
loppons un nouvel instrument pour 
les pays partenaires dont la situa-
tion est très instable et dont le gou-
vernement est fragile, le Civic 
Space Fund. Celui-ci financera des 
projets et des organisations qui 
pourront ainsi faire entendre leur 
voix et protéger les défenseurs des 
droits humains.  
 
En Ouganda, nous soutenons par 
exemple, dans le cadre du pro-
gramme en finalisation, Defend the 
Defenders, une organisation qui se 
charge de fournir des adresses 
clandestines à des militants des 
droits humains. Nous montrons 
ainsi notre engagement vis-à-vis 
de la population via des projets lo-
caux et par le biais d'Enabel, ainsi 
qu'à travers la société civile et des 
acteurs sociaux. 
 
En Afrique, de nombreux droits ne 
peuvent être revendiqués. Lorsque 
de telles revendications sont expri-
mées, les militants sont persécu-
tés. Il s'agit d'un clash, presque sur 
le plan mondial, entre les extrêmes 
et la voie médiane, courageuse et 
rationnelle, des droits humains. 
Pour faire cesser ce clash avec nos 
propres armes, il faut avoir de l'im-
pact. J'insiste donc pour que nous 
restions engagés en Ouganda.  
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te blijven in Oeganda.  
 

06.05  Goedele Liekens (Open Vld): Mevrouw de minister, wat u zegt, 

is bijzonder boeiend. Als wij met onze wapens moeten vechten, stel ik 
mij de vraag of wij dan niet ook de wapens moeten gebruiken die de 
pushbackorganisaties gebruiken. Zij investeren immers heel veel in so-
cial media en fake news over dat soort zaken. Zij verspreiden bijvoor-
beeld het beeld dat als iemand praat over homoseksualiteit, zijn zoon 
ook homoseksueel zal worden. Wij moeten misschien eens op een 
minder traditionele manier bekijken hoe wij impact kunnen hebben op 
wat er nu aan het gebeuren is. Het wordt immers steeds erger en wij 
zien het in Europa inderdaad ook gebeuren. 
 
We blijven wel zitten met die resolutie die hier is aangenomen met een 
meerderheid, zonder het Vlaams Belang, waar letterlijk in staat dat er 
rekening moet worden gehouden met de lgbtqi+-rechten. 
 

06.05  Goedele Liekens (Open 

Vld): Nous devrions peut-être utili-
ser des armes moins tradition-
nelles pour avoir de l'impact. Ainsi, 
nous devrions par exemple exploi-
ter les réseaux sociaux. N'oublions 
pas la résolution de la Chambre 
dans laquelle il est indiqué qu'il 
convient de tenir compte des droits 
des LGBTQI+. 
 

06.06 Minister Caroline Gennez: Zelf ben ik vragende partij voor die 

innovatieve aanpak. Op een aantal plaatsen steunen we bijvoorbeeld 
ook ngo’s die met lokale radio’s werken. Dat zijn leuke projecten die 
waarschijnlijk ook impact hebben. Ik ben net terug uit Mozambique, 
waar de lokale radio bijdraagt aan het early warning system voor orka-
nen en cyclonen, zodat mensen in veiligheid kunnen worden gebracht. 
Als we de radio daarvoor kunnen gebruiken, dan kunnen we ook praat-
programma’s organiseren over seksuele gezondheid, rechten en non-
discriminatie. Die innovatieve aanpak steun ik dus zeker, ook via de 
sociale media. Dat is zeker iets om verder over na te denken.  
 
We hebben rekening gehouden met de resolutie om opnieuw mee te 
tekenen. Zeggen dat we weggaan is nobel, maar zal niet voor de no-
dige impact zorgen. Het Vlaams Belang heeft de resolutie dan wel niet 
mee ondertekend, maar het is wel hun herhaalde retoriek: ‘waarom zit-
ten we in die landen’, ‘er verandert niets’ enzovoort. We hebben zeker 
rekening gehouden met de strekking van de resolutie. We blijven dit 
voorts opvolgen en ik nodig iedereen uit om dat ook te doen. We moe-
ten scherp blijven en ervoor zorgen dat niemand wordt gediscrimi-
neerd. 
 

06.06 Caroline Gennez, ministre: 

La réflexion sur cette approche in-
novante, y compris par le biais des 
médias sociaux, pourra certaine-
ment être poursuivie. 
 
Nous avons tenu compte de la te-
neur de la résolution en signant à 
nouveau l'accord de coopération. 
Nous devons effectivement veiller 
à garder notre impact.  
 

06.07  Goedele Liekens (Open Vld): We zullen het zeer streng in het 

oog moeten blijven houden. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 15.16 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 15 h 16. 
 
  

 


